

cover exchanges of faculty members in addition to research cooperation in all disciplines.

The Technische Universität Berlin has also established ties of bilateral cooperation with Canadian universities. It has signed agreements to support student exchanges and cooperation in the field of engineering science with the University of Calgary, the University of Alberta in Edmonton, Carleton University in Ottawa and the University of British Columbia in Vancouver.

But the most extensive and intensive cooperation with Canadian universities takes place with the Humboldt-Universität in Berlin. Within the framework of the 1993 agreement concluded with the University of Toronto, cooperation is encouraged in cultural studies, German studies, geography, mathematics and gender studies. Intensive contacts between the researchers and an extensive exchange of students form the key elements of the cooperation. About ten students per year from Humboldt-Universität study at the University of Toronto, and six to eight Canadian students annually go to Berlin in return. Since 1994, Humboldt-Universität has additionally maintained cooperative ties with Carleton University. In February 2001, an agreement was concluded with the University of British Columbia on cooperation in economics and North American studies. A similar agreement with the University of Western Ontario is in preparation.

Further agreements on bilateral cooperation in higher education exist between the Fachhochschule für Wirtschaft (School of Economics) and the Centennial College of Applied Arts and Technology in Scarborough, as well as between the Kunsthochschule Berlin-Weißensee (Art Academy of Berlin-Weißensee) and the Nova Scotia College of Arts and Design in Halifax and the Emily Carr Institute of Art and Design in Vancouver.

est toujours en vigueur. D'autres accords conclus entre la Freie Universität Berlin et la University of Western Ontario, l'Université de Montréal, l'Université du Québec à Montréal, la McMaster University, à Hamilton, et la Wilfrid Laurier University prévoient une coopération dans tous les secteurs de la recherche, ainsi que l'échange de membres du corps enseignant.

La Technische Universität Berlin coopère elle aussi avec des établissements d'enseignement supérieurs canadiens. Elle a conclu un accord favorisant l'échange d'étudiants et la coopération dans le secteur des sciences de l'ingénieur avec plusieurs universités canadiennes (University of Calgary, University of Alberta, Edmonton, University Carleton, Ottawa, et University of British Columbia, Vancouver).

C'est cependant la Humboldt-Universität de Berlin qui entretient les liens de coopération les plus étroits et les plus vastes avec les établissements d'enseignement supérieurs canadiens. L'accord conclu en 1993 avec l'Université de Toronto prévoit, en effet, une coopération dans les domaines des sciences des civilisations, de la philologie allemande, de la géographie, des mathématiques, et des études sur la condition féminine. Cette coopération vise surtout à établir des liens étroits entre chercheurs, ainsi que l'échange d'étudiants. Une dizaine d'étudiants de la Humboldt-Universität séjourne ainsi chaque année à l'Université de Toronto pour y étudier, et, inversement, plusieurs étudiants canadiens de l'Université de Toronto (jusqu'à huit) se rendent à la Humboldt-Universität de Berlin. La Humboldt-Universität entretient également des liens de coopération avec la Carleton University d'Ottawa depuis 1994. Elle a également conclu, en février 2001, un accord de coopération avec la University of British Columbia qui porte sur les sciences économiques et les études américaines. Un accord similaire va bientôt être signé avec la University of Western Ontario.

Des accords de coopération bilatérale ont été signés, de surcroît, entre les établissements